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A 2004-ben alakult Érdi Lengyel-Magyar Kulturális Egyesület célja elsősorban a lengyel és 
magyar nép története közös pontjainak feltárása, bemutatása, a lengyel kultúra, irodalom, 
művészetek megismertetése, a lengyel hagyományok megőrzése. Programjainkkal 
megnyertünk az Érden és környékén – többnyire magyar családi kötelékben – élő lengyeleket 
éppúgy, mint a két nemzet története, kultúrája iránt érdeklődő magyar nemzetiségű polgárokat. 
Hisszük és valljuk, hogy civil szervezetként sokat tehetünk a két nép barátságának elmélyítése 
érdekében. Kulturális előadásokat szervezünk, képzőművészeti és történeti kiállításoknak 
adunk teret, de kapcsolatot tartunk lengyelországi kulturális egyesületekkel is.  
Létszámunk eddig szinte folyamatosan emelkedett, ez most megállt, „köszönhetően” a 
vírusnak, és sajnos az életkorunknak is. Elhunyt Polhammer Margit tagtársunk, nyugodjon 
békében. A 2022. év végén 67 tagunk volt. 
A tagsági információhoz tartozik, hogy elnökként lemondtam, de végül meggyőztek a tagtársak 
és a vezetőtársak, hogy maradjak legalább a ciklus végéig. Több problémát fölvetett volna a 
helyzet, erről csak a tagtársaknak adok információt. 
Elvileg elmondhatjuk, hogy rendezvényeinken, programjainkon nemcsak tagjaink vesznek 
részt, hanem számos egyéb érdeklődő is megjelenik. A 2022. év ritmusa helyreállt a pandémia 
után, bár külföldi útra még nem került sor. 
Az évet egy könyvbemutatóval kezdtük: január 29-én egy Dr. Kovács István által fordított 
könyv bemutatóját tartottuk meg, Stanislaw Jankowski Hamis igazolvánnyal Varsó 
halálgyűrűjében c. könyvéről van szó.  
Március 5-én megtartottuk az éves rendes közgyűlésünket, ahol elfogadtuk a tartalmi és 
pénzügyi beszámolót, beszéltünk a 2022. évi programokról. Rege Béla javaslatára gyűjtést 
szerveztünk az ukrajnai menekültek számára a Katolikus Karitászon keresztül. Büszkén 
mondhatom, hogy 380 ezer Ft gyűlt össze a számlánkon erre a célra, természetesen átutaltuk a 
megadott bankszámlára. 
Ápr. 9-én megtartottuk a húsvéti ünnepségünket.  
Ápr. 14-én képviseltettük magunkat a katyni áldozatokról szóló megemlékezésen a Rege 
házaspár, Csizmásné Judit és Podlussány Erzsébet személyében. 
Május 25-én a Miczkievicz-szobor avatásán részt vett  Podlussány Erzsébet, Csizmásné Varga 
Judit. 
Május 25. Mitrovits Miklós Függetlenség és szabadság a magyar lengyel kapcsolatokban c. 
előadása történt a könyvtárban 
Rendhagyó módon ünnepeltünk a „II. Lajos” emlékműnél. Régi probléma, hogy a júliusi 
időpont nem megfelelő a lengyel nagykövetség számára, és a város vezetői sem mindig tudtak 
megjelenni. Úgy döntöttünk, tartunk egy főhajtásos megemlékezést július 24-én Ófaluban az 
emlékműnél, szentmisét mondatva a magyar és lengyel hősökért Dózsa Lajos titkár 
koordinálásával, majd pedig egy nagyobb ünnepséget augusztus 29-éhez (a mohácsi csata 
időpontjához) kötve. Szeptember 3-án a lengyel nagykövetség képviseletében Kalinowski 
konzul, Lubaczow város vezetőjeként pedig Krzysztof Szpyt polgármester mondott beszédet, 
illetve koszorúzott. Érd városát Dr. Csőzik László polgármester úr képviselte beszédével, 
koszorújával. Az ünnepségen közreműködött a Diósdi Női Kar, Baka Györgyi és Dózsa Lajos. 
Szép számmal vettek részt a tagjaink, de más érdiek is eljöttek – nemcsak a szentmisére, hanem 
az ünnepségre is. Utána pedig vendéglátásra került sor a templom melletti „közösségi” házban, 
természetesen az egyesület, illetve a tagjaink közreműködésével.  
Szeptember 1-jén id. Antall József és Baló Zoltán sírjánál tartott megemlékezésen vett részt 
néhány tagunk. Köszönet a Rege házaspárnak, hogy képviselnek bennünket másokkal együtt, 
idén rajtuk kívül Podlussány Erzsébet is jelen volt. 



Október 19-én csatlakoztunk a könyvtár rendezvényéhez, ahol Pergel Antal Vitézek és 
szamurájok c. könyvének születését ismerhettük meg. November 16-én Baka Györgyi költő, 
tagtársunk Szomjazó csillagmezők c. kötetéről beszélgethettünk. 
December 11-én volt a hagyományos karácsonyi ostyatörési ünnepségünk, Kristóf atya (a 
lengyel templom plébánosa) bekapcsolódott a Honvári Károly által szervezett „karácsonyi 
kórusunk” énekébe. Jólesett nagyon! Köszönet Baka Györgyinek is a versért! 
A városi ünnepségeken is képviseltettük magunkat (márc. 15. és okt. 23.). 
 
A lengyel menekülttáborok fölkeresését folytatva május 28-29-én Balatonboglárra és 
Nagykanizsára látogattunk. Bogláron emlékeztünk a boglárcsikokra a boglári lengyel-magyar 
társaság vezetőinek közreműködésével, megnéztük a „lengyel” múzeumot is. Kanizsán 
megkoszorúztuk a tábor helyszínén látható emléktáblát, valamint megnéztük a régebbi 
emlékművet is. Részt vett az ünnepségen Vikár Tibor, a Zalai Lengyel-Magyar Baráti Társaság 
képviselője is. A helyi televízió is felvételt készített az eseményről. Idegenvezetővel bejártuk 
Nagykanizsát, majd vacsora után a Centrál Hotelben aludtunk. Kanizsa mindenkinek kellemes 
meglepetés volt (az eső ellenére.) Másnap Lendvára mentünk át, ahol Dr. Zágorec-Csuka Judit 
vezetésével jártuk be a várost, illetve átmentünk Bántornyára, ahol egy román stílusú 
templomot nézhettünk meg – Szent László-freskókkal. Podlussány Erzsébet és Vernyik Anett 
segített a helyszínek ismertetésében.  
 
Nem a mi programunk volt ugyan, de fontosnak gondolom megemlíteni, hogy június 3-5-én 
részt vettünk hárman egy, a Kós Károly iskola által szervezett kiránduláson. Dózsa Lajos, az 
iskola igazgatója kért bennünket segíteni a lebonyolításban, így Sebestyénné Ewa és Bazsóné 
Klára részt vettünk a programban. Talán segít a kapcsolatépítésben is, hiszen már többen részt 
vettek a programjainkon a diákok, tanárok közül. 
 
Folyamatosan közvetítettem/közvetítettük az információkat a lengyel történelmi-kulturális 
eseményekről, pl. a lengyel nemzeti ünnepekről, a Lengyel Intézet eseményeiről. Többekkel 
együtt linkeket küldtünk a lengyel zenéről, kultúráról, filmekről. Föltettünk a Facebookra és a 
levelezőlistára is olyan fotókat, amelyek még nem voltak fönt.  
A tartalmi munkát a pénzügyek pontos intézésével, pályázat megírásával segítettük. A 
tagdíjakat az év első felében befizette a tagság nagy része, igazában alig voltak elmaradások. 
Akik később sem fizették be, azokat töröljük a taglistáról. Picit csökkent a létszámunk – a 
járványhelyzet és a korunk is indokolja ezt. 
Továbbra is támaszkodunk a Csuka Zoltán Könyvtár infrastruktúrájára.  
A tavaly megkezdett receptek közreadását is folytattuk, elsősorban lengyeleket, de bármilyen 
”különleges” receptet is szívesen fogadtunk. Ezt Vernyik Anett összesítette, de majd még 
alakítunk rajta. És persze jöhetnek az új receptek is! És talán megvalósíthatjuk régi 
gondolatomat, hogy lengyel étkeket felvonultató programot szervezzünk egyszer!  
 
A pénzügyekről röviden. Az érdi önkormányzatnál nyertünk 400 ezer Ft-ot. A pályázatoknak 
is köszönhetően súlyos pénzügyi gondjaink nincsenek, amit terveztünk, megvalósítottuk. A 
számlánkon több, mint 1 500 ezer Ft van. 
Rendben vannak tehát a pénzügyeink. Persze ez nekünk is köszönhető, Sebestyénné 
Majchrowska Ewának, aki a készpénzes ügyeket és a könyvelővel való kapcsolattartást intézi, 
az elnök pedig a banki ügyeket, a pályázatokat.  
Az egyesület kommunikációjában sokat jelentett az önálló honlap (www.erdlemke.hu). A 
honlapon minden fontos információ elérhető, megnyitható, így a médiamegjelenések is, ezeket 
most itt nem tesszük közzé. Sajnos nem mindig jelennek meg a tv-sek, de az írásaink sem az 
újságban. A polonia.hu lehozza a publikációinkat, és köszönettel tartozunk Végvári Györgyinek 



is, aki a kisdunaujsag.hu szerkesztőjeként mindig ír rólunk. Ezek is megtalálhatók a 
honlapunkon. 
A levelezőlistát továbbra is működtetjük. A Facebook-oldalunk is jól működik, ezzel is 
nyilvánossá tesszük a tevékenységünket. Köszönöm Vernyik Anettnek a közreműködést a 
kommunikációban, a beszámolók megírásában! Köszönöm a többi elnökségi tagnak a munkát! 
Mindig számíthattunk egymásra! A programok összeállításában mindenki részt vett, a 
szervezésben elsősorban Ewa (meghívók, helyszín stb.). Lajos gyakorlatilag mindig mindenben 
helyt állt, Erzsike pedig elsősorban a nyugodtságával, a budapesti rendezvényeken való 
részvételével segített.  
Köszönet azoknak a tagtársaknak, elsősorban a vezetőtársaimnak, akik segítettek a programok 
szervezésében, lebonyolításában! (Fotózás: Béres János, Benkő Judit, Csöngey Anikó és mások 
is, teremrendezés, vendéglátás stb.) 
Egyben bízom abban is, hogy egyszer majd az országos lengyel vezetés is értékeli a lengyel-
magyar kapcsolatok terén kifejtett tevékenységünket. 
 
Bazsóné Megyes Klára elnök  
Diósd, 2023. január 26. 


